



姓名：董国礼 教授

系别：社会学系

导师：

研究方向：

1999年1月南京大学历史学系博士毕业

研究领域：

土地制度

开设课程：

经济社会学、社会学理论、文化人类学、当代中国社会研究、电影社会学

学历背景：

1996-1999：南京大学历史学系，近现代史专业博士研究生，师从蔡少卿教授，研究当代中国土地产权制度变迁。

1993-1996：南京大学社会学系，应用社会学专业研究生，师从周晓虹，研究社会转型期间中国农民的社会心理。

1986-1988：安徽省巢湖师范专科学校外语系。

学术经历：

1999- 上海大学社会学教师，教授社会学理论、文化人类学、经济社会学、当代中国研究等课程。

1993-1999 南京大学社会学系兼职教师，讲授社会学理论等课程。

学术访问：

2001年11月15日-12月5日，访问台湾中央研究院社会学所

2004. 4-7月 访问美国怀俄明大学（University of Wyoming）社会学系，开始“当代中国研究”课程。

发表论文及出版物：

1、《国家政权建构的基础：以村书记的地位获得为视角》，与李友梅等合著，《制度变迁的实践逻辑——改革以来中国城市化进程研究》，广西师范大学出版社。

2、《集体化土产权安排的制度环境分析》，费孝通主编：《社会变迁与现代化国际学术研讨会论文集》，上海大学出版社。

3、《政权内卷化及其影响下的农业经济绩效》，南京：《学海》，2001年第1期。

4、《国家、仪式与社会——解读余华小说、电影〈活着〉》，与胡文娟合作，《香港社会科学报》2001年秋季号发表。

5、《中国土地产权制度变迁：1949-1998》，香港：《中国社会科学季刊》，2000年秋季号。

6、《土地改革：强制性制度变迁及其经济社会绩效》，上海：《华东理工大学学报》，2000年第1期。

7、《民国初年社会风俗演变的社会学阐释》，济南：《民俗研究》，2000年第2期。

8、《中国农民的乡土主义取向及其嬗变——以江苏周庄为例》，沈阳：《社会科学辑刊》，1999年第1期。

9、《中国农民的宗教迷信意识及其嬗变——以江苏周庄为例》，南京：《南京社会科学》，1999年第6期。

课题：

1、2005 “体育的社会整合功能与和谐社会的构建”，参与周哲玮主持的国家哲学社会科学。

2、2004 “土地流转模式的社会学研究”，主持，国家哲学社会科学。

3、2003 “1949年以来地方精英的身份获得与社会认同研究”，上海市哲学社会科学。

4、2002 “近年来土地流转与继承模式的社会学研究”，上海市教委。

5、2001 “基层社会权力的演变”，上海大学社会发展研究院，上海大学文学院，台北“中央研究院”。

获奖情况：

成果、项目与获奖

近期成果

产权代理分析下的土地流转模式	2009
体育的仪式意义与社会功能	2008
历史社会学视野下的社会运动研究	2007
作为经济社会学议题的集体行动	2007
詹姆逊的空间化思考：从超空间	2006
影子选举：河湾村村委会选举观	2005
政权内卷化及其影响下的农业经济	2001
土地改革：强制性制度变迁及其	2000
民国初年风俗演变的社会学阐释	2000
历史社会学的视野与方法	1994

近期项目

农村土地流转的社会学研究	2004
1949年以来社会转型过程中	2003
近年来农村土地继承与流转模式	2001

近期获奖

上海市第六届哲学社会科学优秀	2002
----------------	------

1、上海市第六届哲学社会科学优秀成果奖（2000-2001），获论文类三等奖。获奖论文：《中国土地产权制度变迁：1949-1998》，《中国社会科学季刊》（香港），2000年秋季号。

2、《国家、仪式与社会》，获得中国社会学年会一等奖论文，2001年6月，山东·济南。

3、1998年获得南京大学光华奖学金。

Education:

1999 Ph.D, History, Nanjing University.

1996 MA, Sociology, Nanjing University.

1988 B.A, English Language, Anhui Chaohu Teachers' College.

Courses Taught:

Political Sociology

Sociology of Economy

Cultural Anthropology

Modern Chinese Social Science Research,

Sociological theories

Working Experiences:

1999- Department of Sociology, Shanghai University

1993-1999 Assistant, Department of Sociology, Nanjing University.

1988-1993 Teacher, Anhui Fuyang Food Co.

Visiting Scholar

2004 April -July Visiting professor, Department of Sociology, University of Wyoming

2001 Nov.14-Dec. 5, Visiting Scholar, Institute of Sociology, Academia Sinica, Taipei.

Fieldwork:

2001-03 villages in Anhui and Jiangxi Province for the local elite life history, ritual, village autonomy.

2002-03 Shanghai, Anhui and Jiangxi for the "Transformation of Land property rights" after 1978.

2002 Anhui for "Prey-for-sun ritual" to understand how the villages' view of life and how village social structure is constructed.

1997-99 Anhui for "Institutional Transformation of Land property rights since 1949" and oral history of the 1960s.

1995-96 Jiangsu Zhouzhuang village and Zhejiang Village in Beijing for the "Traditionality and Modernity of Chinese Farmers".

Project:

2004 "Sociological Research of Model of Institutional Transformation of Land Property Rights", sponsored by China National Foundation of Philosophy and Social Sciences.

2002-03 "Sociological Survey of Land transformation after Open-door policy", sponsored by Education Department Shanghai Municipal Government.

2002-03 "The Change of organization and institution" sponsored by Peking University.

2001-03 "Social Capital and Local Elite Status Attainment", sponsored by Shanghai University; Social Science Academy, Shanghai Municipal Government

Presentations:

2004a "Institutional Transformation of Land Property Rights in China:1949-2000——Taihe County as the Case", Shanghai People Press (shanghai renmin chubashe), Forthcoming.

2004b "Local Knowledge and Its Impact on Village Election: A Survey in Hewan Village", co-author with Chih-jou Chen, Forthcoming.

2004c "The Foundation of State Power Arrangement: A Perspective of Local Party Leader", Rorthcoming.

Publications:

2004 "The Foundation of the State Power: the Perspective of Local Party Leaders' Status Attainment", Gui Lin: Guangxi Nornal University Press.

2003 'Analyses for the Institutional Environments of the Collective Land Property Rights Arrangement', chapter in Selected Theses in the Social Change and Modernization International

Conference”, Edited by Fei Xiaotong, Shanghai University Press.

2001a “State, Ritual and Society---Interpretation of Yu Hua’ s Novel and Film ‘To Live’ ”, Hong Kong Journal of Social Sciences, No.20, Autumn,163-187.

2001b ‘State Involution and Its Impact on the Performance in China’ s Collective Economy’ , Nanjing: Journal of Xuehai, No.1, 132-135.

2000a ‘Institutional Transformation of Land Property Rights in China:1949-1998’ , Hong Kong: Chinese Social Sciences Quarterly, No.31, 2000, Autumn,3-17.

2000b ‘Compelled Institutional Changes: Land Reform and its Social Economic Performance’ . Shanghai: Social Sciences Journal of ECUST, No.1, 2000,59-64.

2000c ‘A Sociological Interpretation of Evolution of Folkways in the Early Years of the Republican China’ . Ji’ nan: Folklore Studies (Minsu Yanjiu), No 2, 2000, 49-58.

1999a “The Changes of Peasants’ Localism Behavior in Modern China: Zhouzhuang Village as the Case” . Shenyang :Social Science Journal, No.1, 1999.

1999b “The Changes of Superstitious Religion of Chinese Peasants in Modern Social Transformation Period: Zhouzhuang Village as the Case” , Nanjing Social Science, No.6,1999.

1997. ‘Leaders’ Behavior in University Education’ in “Psychology of University Education and Management” ,ed.Zhou Xiaohong, Nanjing Univesity Press,1997.

1996. “Traditionality and Modernity of Chinese Peasants in the Social Transformation Period: Zhouzhuang Village as the Case” , thesis for master degree, Department of Sociology, Nanjing University.

Awards:

2002, The Third Rank Award, Shanghai Social Sciences Academy for the paper “The Institutional Transformation of Land Property Rights in China (1949-1998)” , Hong Kong: Chinese Social Sciences Quarterly, 2000, Autumn Vol. No.31.

2001, First Rank Award, for the paper presented at the Annual Meeting of China’ s Sociology Association, Ji’ nan, Shandong.

1997, Guanghua Scholarship Prize, Nanjing University.